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 سه شنبه 4 مرداد 1401 
 سال بیست و هشتم
 شماره 7965

سوسن صادقی
خبرنگار

 از سوی زیرساخت
 اختلال شبکه اینترنتی در تهران 

برطرف شد

براساس اعلام شــرکت ارتباطات زیرســاخت، اختلال روز گذشته 
در شبکه اینترنتی برخی مناطق تهران با پیگیری های کارشناسان 
ایــن شــرکت و هماهنگی شــرکت توانیر بر طرف شــد. بــه گزارش 
روابط عمومی شــرکت ارتباطات زیرســاخت، صبح روز گذشته بر 
اثر فرســودگی خطوط و تجهیزات انتقال برق، در شــبکه اینترنتی 
برخــی از مناطــق تهــران اختلال ایجاد شــده بــود که بــا پیگیری و 
همکاری کارشناسان این شرکت و هماهنگی شرکت توانیر مشکل 
برطرف و در حال حاضر تمامی ارتباطات به حالت پایدار درآمده 
است. گفتنی است از حدود ساعت 8:30 دقیقه صبح روز گذشته، 
اینترنت در برخی نقاط تهران دچار اختلال شده بود که در نهایت 
ایــن اختلال برطرف شــد. البته نظیر این اختلال پیــش از این و در 

ماه های گذشته نیز از سوی زیرساخت رخ داده بود.
 

در سه ماهه اول سال صورت گرفت
 واردات نزدیک به 4 میلیون تلفن همراه 

به ارزش 900 میلیون دلار به کشور
امیر اسحاقی، دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه از واردات سه 
میلیون و 810 هزار دستگاه تلفن همراه معادل 900 میلیون دلار به 
صورت مســافری و تجاری از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه 

به کشور خبر داد.
اسحاقی به »ایران« گفت: از تعداد کل واردات تلفن همراه به 
کشــور، ســه میلیون و 720 هزار دستگاه تلفن همراه، معادل 780 

میلیون دلار در کشور مصرف شده است.
وی افزود: در فروردین ماه ســال جــاری یک میلیون و 110 هزار 
دستگاه تلفن همراه معادل 230 میلیون دلار، در اردیبهشت ماه 
یک میلیون و 170 هزار دســتگاه تلفن همراه معادل 300 میلیون 
دلار و  یک میلیون و 580 هزار دســتگاه تلفن همراه معادل 370 

میلیون دلار در خردادماه وارد کشور شده است.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه درباره میزان واردات دو 
برند سامســونگ و اپل نیز گفت: در فروردین ماه ســال جاری 460 
هزار دســتگاه سامســونگ و در اردیبهشــت ماه 650 هزار دســتگاه 
تلفن همراه و در خردادماه نیز 800 هزار دستگاه تلفن همراه وارد 
کشور شده اســت. وی افزود: برند اپل از طریق مسافری وارد کشور 
شــده که در فروردین ماه 24 هزار و 500 دستگاه، در اردیبهشت ماه 
37 هزار و 160 دســتگاه و 42 هزار و 950 دستگاه در خردادماه وارد 
کشور شده است که البته برند اپل با سوء استفاده از روش مسافری 
وارد کشــور شــده و این نشــان دهنده قاچاق ارز از کشــور اســت و در 
این مدت شرکت های رسمی نتوانسته اند به صورت رسمی تلفن 
همراه این برند را وارد کشــور کنند. اســحاقی با بیــان اینکه واردات 
تلفن همراه نســبت به مدت زمان مشــابه سال گذشته افت کرده 
اســت، گفــت: ابتدای ســال گذشــته بخــش عمــده ای از واردات را 
کالاهای بالای 600 دلار تشــکیل می  داد ولی از ابتدای ســال جاری 
این کالاها وارد کشور نشده و میزان واردات افت داشته است. دبیر 
انجمــن واردکننــدگان تلفن همراه با اشــاره به اینکــه از خردادماه 
تاکنون به هیچ گروه کالایی ارز تخصیص داده نشــده است، افزود: 
شــرکت های رســمی واردکننده تلفــن همراه با بلاتکلیفــی روبه رو 
هســتند و اکنــون در بازار کالاهایی که پیش از این وارد کشــور شــده 
اســت، وجود دارد. به گفته وی، اگر ارزی به شرکت ها برای واردات 
تخصیص داده نشــود و برنامه ریزی منظمی برای واردات صورت 
نگیرد در آینده نزدیک مانند شهریورماه که بازار با افزایش تقاضا 
روبه رو خواهد شــد، کمبــود این کالا وجود خواهد داشــت از این رو 
باید از حالا تکلیف تخصیص ارز را مشــخص کنند تا در آن مقطع 
با کمبود کالا در بازار و به دنبال آن افزایش قیمت روبه رو نشــویم. 
اسحاقی دیگر نگرانی شــرکت های رسمی واردکننده تلفن همراه 
را دپو شــدن کالاهای بــالای 600 دلار در گمرک عنوان کرد و گفت: 
شــرکت ها پیش از ممنوعیت واردات کالاهای بالای 600 دلار، کالا 
وارد گمــرک کــرده بودنــد که تخصیــص نیافتن ارز بــه آنها باعث 
دپو شــدن کالا شده اســت، از این رو دولت این دسته از کالاها را نیز 

تعیین تکلیف کند.

 چین سال آینده رقیب »جیمز وب« را 
پرتاب می کند

بــه گفته آکادمی فنــاوری پرتابگر چین )CALT(، این کشــور قصد 
دارد ســال آینده یک تلســکوپ فضایــی بزرگ را در مدار اســتقرار 

ایستگاه فضایی تیانگونگ مستقر کند.
بــه گزارش ایســنا، این آکادمــی گفت که موشــک حامل لانگ 
مارچ ۵ بی تلســکوپ فضایی »Xuntian« را در مدار پایینی زمین 
و مشــابه مدار ایستگاه فضایی تیانگونگ مستقر خواهد کرد که در 
آن صــورت هــر دو به دور زمیــن می گردند. براســاس گزارش یک 
رســانه دولتــی در چین، این تلســکوپ قرار اســت بــه کاوش نحوه 
تکامل کهکشــان ها، ماده تاریک و انرژی تاریک بپــردازد. آکادمی 
فنــاوری پرتابگر چین طراح و ســازنده موشــک لانگ مــارچ ۵ بی، 
قدرتمندتریــن موشــک چینی در زمینــه پرتاب محمولــه به مدار 
پایینی زمین اســت. این موشــک در برنامه ایســتگاه فضایی چین 
نقش مهمــی دارد زیرا اکنون تنها پرتابگر چینی اســت که قادر به 
حمــل قطعات بزرگ ایســتگاه فضایی به مدار اســت.  تلســکوپ 
ایســتگاه فضایی چیــن یــا Xuntian اکنــون توســط آکادمی علوم 
چین در حال توســعه اســت. »Xuntian« در زبان چینی ماندارین 
بــه معنای »کاوش آســمان ها« )survey to heavens( اســت. این 
تلســکوپ از ابزارهــای نوری برای بررســی آســمان و ســاختن یک 
نقشــه کیهانــی جدیــد از جهــان اســتفاده خواهــد کــرد. »ژان هو« 
)Zhan Hu(، دانشمند مسئول این برنامه در رصدخانه ملی نجوم 
آکادمــی علوم چین گفــت: پس از قرار گرفتن در مدار، قرار اســت 
این تلسکوپ عملیات علمی رســمی را در حدود سال 202۴ آغاز 
کند. طول عمر طراحی شده آن 10 سال است و می تواند در صورت 

تعمیر و نگهداری خدمات خود را  در مدار افزایش دهد.

بار
اخ

40 درصد دستگاه ها خدمات خود را الکترونیکی کردند

70 برابر ساخت راه آهن سرخس- چابهار در ماجرای دلار 4200 تومانی هزینه شد

معاون دولت الکترونیک در گفت و گو با »ایران« خبر داد

علی سعدوندی، اقتصاددان در گفت وگو با »ایران«:

اگر ارز 4200 تومانی متولد نمی شد، دلار الان 15 هزار تومان بود

6 هزار خدمت در پنجره واحد ملی خدمات دولت هوشمند ارائه می شود / پایان شهریور ماه آخرین مهلت اتصال دستگاه های اجرایی به پنجره واحد ملی خدمات

توســعه دولــت الکترونیکــی یکــی از محوری تریــن و 
کلیدی تریــن برنامه هــای دولــت ســیزدهم اســت و 
رئیس جمهور به ایــن موضوع تأکیــد دارد. از این رو در 
برنامه هــای وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات نیز به 
این موضوع پرداخته و برای آن برنامه ریزی شده است 
و ســازمان فناوری اطلاعــات که بــازوی اجرایی دولت 
الکترونیکی اســت از ســوی وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات مأمور شــده تــا نه تنها دولــت الکترونیکی را 
توســعه دهد، بلکه در پی آن مســیر رســیدن به دولت 
هوشــمند و تصمیم گیــری مدیــران رده بــالای کشــور 
بــر مبنای داده هــا و پــردازش آنها را رقم بزنــد. دولت 
الکترونیکــی دارای بخش هــای مختلفی اســت که در 
حــال توســعه اســت. دربــاره وضعیت کنونــی دولت 
الکترونیکی و برنامه های آتی برای توسعه آن با »جواد 
موحد« معاون دولت الکترونیکــی وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات گفت و گو کرده ایم که می خوانید.
ë مهم ترین کار دولت الکترونیکی را چه می دانید؟

بحــث  الکترونیکــی  دولــت  کارکــرد  مهم تریــن 
شفاف سازی است، چرا که وقتی برای دریافت خدمت 
به درگاه دولت الکترونیکی مراجعه می شود، فرایند و 
دریافت خدمت شفاف شده و در پی آن فساد و رانت، 
امضاهای طلایی حذف می شود، چرا که هدف دولت 
ســیزدهم رســیدن به دولت هوشــمند و از بیــن بردن 
رانت و فساد است و این کار با الکترونیکی شدن ممکن 
می شــود. مهم تــر اینکه ارائه خدمت به این شــیوه نیز 
باعث می شــود، خدمات دولت و حاکمیت به صورت 
عادلانه در کل کشــور برای مردم فراهم شود و مردم با 

سهولت آن را دریافت کنند.
ë  مهم ترین تکالیفــی که در دولت جدید برای توســعه

دولت الکترونیکی بــر عهده وزارت ارتباطات گذاشــته 
شده است، کدام تکلیف است؟

مــاده واحده بودجــه 1401 دو تکلیف مهــم را برای 
توســعه دولت الکترونیکی تعیین کرده است که یکی 
از ایــن تکلیف هــا بر عهــده وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گذاشــته شــده کــه راه انــدازی »پنجــره واحد 
ملی خدمات دولت هوشمند« است البته این قانون، 
دســتگاه های اجرایــی را نیز مکلف کرده تــا 30 درصد 
از خدمــات خــود را به صــورت کامــل یعنــی از مرحله 
پذیرش تا تحویل خدمت خود را الکترونیکی کرده و به 
پنجره واحد ملی خدمات دولت هوشمند متصل کنند. 
دیگر اینکه ســازمان امور اداری و استخدامی کشور هم 
مکلف شــده تا خدمات پرکاربرد را در بین دســتگاه ها 
شناســایی کرده و فرایندهای الکترونیکی شــدن و ارائه 
خدمت به مردم را با همکاری دستگاه ها بازمهندسی 

کنند.
ë  پنجره واحد ملی خدمات دولت هوشمند قرار است

چه زمانی به صورت کامل و رسمی راه اندازی شود؟
طبــق تبصــره قانــون بودجــه پنجــره واحــد ملــی 
خدمات دولت هوشــمند باید تا پایان دی ماه از ســوی 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات به صورت کامل 
راه اندازی شــود و دستگاه ها نیز مکلف هستند تا پایان 
شــهریور ماه سال جاری پنجره یکپارچه داخلی خود را 
راه انــدازی کرده و به پنجــره واحد ملی خدمات دولت 
هوشمند متصل کنند. البته باید گفت که پنجره واحد 
از سال گذشته در دستور کار وزارت ارتباطات قرار گرفته 
و ســازمان فناوری اطلاعات زیرساخت و مقدمات آن 
را فراهم کرده است. حوزه نرم افزاری آن  که اپلیکیشن 
موبایلی »دولت همراه« است در دولت قبل در وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات راه اندازی شده و در دوران 
کرونــا خدمات پرکاربرد از طریق این نرم افزار موبایلی 
بــه مردم ارائه می شــد. در دولت ســیزدهم مــا در گام 
اول سعی کردیم بین دولت همراه و پنجره واحد ملی 
خدمات دولت هوشمند یکپارچگی به وجود بیاوریم و 

این کار را انجام دادیم.
ë  در لیســت اتصال به پنجــره واحد ملــی خدمات نام

شهرداری ها نیز دیده می شود. آیا در این پنجره خدمات 
محلی نیز ارائه می شود؟

بله این پنجره واحد در نظر دارد خدمات محلی را 
هم پوشــش دهد به این ترتیب اگر کاربری وارد پنجره 
واحــد ملی خدمات دولت هوشــمند شــود، از آنجایی 
کــه داده هــا بــا اســتفاده از هــوش مصنوعی پــردازش 
می شــود، موقعیت مکانی کاربر را تشخیص می دهد 
و خدمات محلی را مناســب بــا موقعیت مکانی فرد، 
شخصی ســازی کــرده و بــرای کاربــر نشــان می دهد تا 

خدماتی که نیاز دارد را دریافت کند.
ë  در پنجــره واحد ملی خدمــات دولت هوشــمند چه

میزان خدمت قابل ارائه است؟
فعــلاً بیش از 50 خدمت در حوزه های بهداشــتی، 
اقتصــادی، فرهنگــی، مذهبــی، اجتماعــی و آموزش 
مانند استعلام دفترچه بیمه اجتماعی، آمار استعلام 
سیمکارت هایی که به نام فرد است، مدرک تحصیلی 
و... قابل ارائه است. البته این ارائه خدمت در این پنجره 
در حال توسعه است و بیشتر هم خواهد شد. به عنوان 
مثال اکنون که درگاه ملی مجوزها به پنجره واحد ملی 
خدمات دولت هوشمند متصل شده است نزدیک به 
1300 مجوز در دستگاه ها صادر می شود و همه مجوزها 
که از طریق درگاه ملی مجوزها در دسترس مردم قرار 
دارد به این پنجره واحد متصل شــده اســت. ولی قرار 
است تا پایان شهریورماه بخش عمده ای از دستگاه ها 
متصل شــوند که مردم بتوانند به راحتــی از طریق این 
پنجره واحد وارد تمام سامانه های موجود دولت شوند.

ë  مردم چه میزان خدمات را می توانند از بســتر دولت
الکترونیکی دریافت کنند؟

خدمات دولت در ســه دســته تعریف شــده اســت 
کــه یــک دســته خدمــات از ســوی دولــت بــه مــردم 
ارائــه می شــود. بخــش دیگر ارائــه خدمــات دولت به 
کسب و کارهاست و بخش ســوم هم ارائه دستگاه های 
اجرایــی دولتــی بــه یکدیگــر )دولــت به دولــت مانند 
اســتعلامات( اســت. طبق آنچه ســازمان امور اداری و 
اســتخدامی کشور اعلام داشــته کل آمار و خدماتی که 
شناسنامه رسمی برای آنها صادر شده، 6 هزار خدمت 
است که از این میزان 2 هزار خدمت را دولت به مردم 
ارائــه می دهــد و بقیه بیــن دســتگاهی و ارائه خدمت 

دولت به کسب و کارهاست.
ë  در دولت ســیزدهم چه اقدام های مهــم دیگری برای

توسعه دولت الکترونیکی انجام شده است؟

از جمله کارهای مهمی که با کمک همه ارکان کشور 
و تکالیف قانونی تدوین شــده در ســال گذشــته انجام 
شــد، اتصال همه دستگاه های اجرایی کشور با مهلت 
قانونــی تعیین شــده از ســوی رئیس جمهور بــه درگاه 
ملــی مجوزها بود. البته متولی اصلی این درگاه وزارت 
امور اقتصادی و دارایی است ولی زیرساخت های آن را 
وزارت ارتباطات فراهم کرده است. درگاه ملی مجوز ها 
 هم اکنون به پنجره واحد ملی خدمات دولت هوشمند 
)my.gov.ir( متصل شــده است و اگر کاربران وارد این 
پنجره شــوند با یک کلیــک می تواننــد وارد درگاه ملی 

مجوزها شوند.
ë  آیــا امکان ارائه مجوز و گردش کار در این درگاه میســر

شده است؟
مجوزهایــی هــم کــه در ایــن درگاه ارائــه می شــود، 
چند دســته اســت. یک بخشــی از مجوزها، مجوزهای 
اعلانی اســت که کاربــر خوداظهاری کرده و بر اســاس 
اطلاعات ثبتــی گواهی مجوز برای وی صادر می شــود 
که ایــن موضوع در زمینه مشــاغل خانگــی به صورت 
کامل اجرایی شــده و کاربر می توانــد در کمترین زمان 
مجوز مشاغل خود را دریافت کند اما برخی از مجوزها 
که از ســوی دستگاه ها ارائه می شــود، دارای گردش کار 
بوده و از یک مرحله تا چند مرحله را شــامل می شــود 
کــه معمولاً دارای اســتعلامات بین دســتگاهی دارای 
تقدم و تأخر و حتی آزمون است و این گردش کار هنوز 

الکترونیکی نشده است.
ë  چنــد درصــد از خدمــات دســتگاه های اجرایــی باید

به صورت کامل الکترونیکی شود؟
ارزیابی های دولت الکترونیکی طبق شاخص های 
تعییــن شــده می گوید کــه دســتگاه ها ۴1 درصــد ارائه 
خدمــات خــود را الکترونیکــی کرده انــد البتــه ممکن 
است هنوز گردش کار یعنی پذیرش تا تحویل خدمت 
الکترونیکــی نشــده باشــد ولی طبــق تبصــره قانون 7 
بودجــه 1401 بایــد حداقل 30 درصد خدمــات خود را 

از پذیرش تا تحویل به صورت کامل الکترونیکی کنند.
ë  چرا کمــاکان بــا وجود گذشــت ســال ها دســتگاه ها

هنــوز خدمــات خــود را به صــورت کامــل الکترونیکی 
نکرده انــد آیا ایــن به دلیل نبــود اســتانداردهای لازم در 
زیرساخت هاســت یــا کمــاکان بحــث مقاومــت در 

الکترونیکی کردن در دستگاه ها پابرجاست؟
در بحث زیرساختی مشکلی وجود ندارد، متأسفانه 
کمــاکان بحث مقاومت ســازمانی به دلیــل امضاهای 
طلایــی و فرایندهــای مبهــم و نامشــخصی در ارائــه 
خدمت است که حتی برخی از فرایندها مبنای قانونی 
ندارد به همین دلیل سازمان اداری و استخدامی کشور 
مکلف شــده اســت تا بازمهندســی فرایند را براساس 
مبانی قانونی انجام دهد. حتی هیــأت مقررات زدایی 
در وزارت امــور اقتصــادی و دارایی هــم به مجوزهایی 
در درگاه ملی اجازه بارگذاری می دهد که در دســترس 
مردم قرار بگیرد که حتماً موارد قانونی آن بررسی شده 
باشــد و هیچگونه سند، مدرک یا گردش اضافه ای را از 

مردم اخذ نکنند.
ë  یکی از مؤلفه هــای ارزیابــی دولت هوشــمند، تبادل

اطلاعات است و در این راستا مرکز ملی تبادل اطلاعات 
)NIX( راه انــدازی شــد. این مرکز در چــه وضعیتی قرار 

دارد؟
بــا توجه بــه الــزام قانونی، همه دســتگاه ها موظف 
شــده اند تا اطلاعات بین خــود و حوزه کســب و کاری و 
مردم را از طریق مرکز ملی تبادل اطلاعات انجام دهند. 
این مرکز دو بســتر و گذرگاه اصلی دارد گذرگاه خدمات 
 )PGSB( دولت  عمومــی  خدمات  و   )GSB( دولت 

کــه GSB گــذرگاه تبــادل اطلاعــات بیــن دســتگاه های 
دولتی را انجام می دهد که به اینترنت متصل نیســت 
و طبق آخرین آمار ســال 1400، بیــش از 1300 خدمت 
ارائه می شــود و اکثر دســتگاه ها به این مرکز تبادل ملی 
اطلاعــات متصل شــده اند و حجم تراکنش هــا تقریباً 
نرخ دو برابری )حدود 3میلیارد تراکنش در یک ســال 
گذشــته( را نشــان می دهد و با توجه به گســترش حوزه 
دولــت الکترونیکی پیش بینی می شــود کــه این تبادل 
اطلاعات هم افزایش دو برابری داشته باشند. در حوزه 
PGSB هم دستگاه ها از طریق اینترنت به کسب و کارها 
و مردم خدمات ارائه می دهند که این بخش هم با توجه 
به شرایط کرونایی و استفاده مردم از اینترنت و خدمات 
دولت الکترونیکی توسعه یافته است و امیدواریم همین 

مسیر با سرعت بیشتری ادامه یابد.
ë  دستگاه های اجرایی به بهانه محرمانگی و امنیت هنوز

در بخش تبــادل داده مقاومت می کردند. آیا این نگاه در 
تبادل اطلاعات بین دستگاهی رفع شده است؟

متأســفانه برخــی از دســتگاه ها نگاه شــان به بحث 
داده ها هنوز نگاه بخشی و مالکیتی است، در صورتی که 
مالکیت داده ها به حاکمیت تعلق دارد نه دســتگاه ها. 
البته مقاومت دســتگاه ها برخی به دلیل عدم آگاهی و 

برخی هم فرهنگ سازمانی است.
ë  23 پــروژه اولویــت دار کــه از دولــت قبل تهیه شــده

بود اکنون به کجا رســیده و قرار اســت در ایــن حوزه چه 
اقدام هایی صورت بگیرد؟

این پروژه ها )سامانه مکان محور، هویت هوشمند، 
امضای الکترونیکی، ســامانه ستاد مناقصات سلامت 
الکترونیکی، مالیــات الکترونیکی، بیمــه الکترونیکی، 
اعتبارســنجی مــدارک، پنجــره واحد اطلاعات کشــور، 
نظــام خزانه داری، ســامانه یکپارچه تبــادل اطلاعات، 
استانداردســازی نشــانه آدرس اخذ مستندات کاغذی 
و قرائــت کنتــور آب و بــرق و گاز و...( براســاس نیازهــا و 
ساختاری که در دوره دولت قبل تعریف شده بود برخی 
تکمیل شــده و برخی هم به دلایل مختلفی پیشرفتی 
نداشــته اند که اطلاعات کامل آنها، درصد پیشرفت ها 
e-monitor.ito.gov.( ســایت  در  اکنــون  چالش هــا  و 

ir( موجــود اســت کــه برخــی از این پروژه ها مشــکلات 
متعــددی داشــته اند از این جهت دولت ســیزدهم در 
حال بازبینی و تعریف پروژه هایی برای دوره جدید است 
تا بتواند تعدادی از پروژه ها را با توجه به شرایط فعلی و 

نیاز جامعه به سامان برساند.
ë  دولت سیزدهم چه برنامه هایی را برای توسعه دولت

الکترونیکی در نظر گرفته است؟
اتصال تمام دستگاه ها به پنجره واحد ملی خدمات 
دولــت هوشــمند و توســعه این پنجــره و تبــادل کامل 
اطلاعات ملی از سوی تمام دستگاه ها کماکان در دستور 
کار قرار دارد. از ســوی دیگر قرار اســت سامانه نظارت را 
که رئیس جمهور دســتور راه انــدازی آن را داده به اتمام 
برســانیم و برای تکمیل آن هم یک ماه و نیم فرصت 
داریــم تا بعــد از راه اندازی و اتصــال آن به پنجره واحد 
ملی خدمــات، مردم بتواننــد نظرات شــان را درزمینه 
ارائه خدمات دســتگاه ها ثبت و اعلام کنند. پروژه مهم 
دیگر هم آماده کردن زیرساختی برای رفع چالش های 
امنیتی دولت الکترونیکی است و قرار است در یک بازه 
سه ســاله این زیرســاخت را به ســرانجام برسانیم تا با 
میزبانی سامانه ها، دستگاه ها در یک فضای ایمن تبادل 

داده انجام و خدمات ارائه دهند.
ë  همکاری سه قوه چگونه است آیا همگرایی در بین قوا

برای توسعه دولت الکترونیکی شکل گرفته است؟
اکنون همگرایی بین قوا شــکل گرفته اســت و برای 
اولیــن بار قرار اســت قوه قضائیه به پنجــره واحد ملی 
خدمات دولت هوشمند متصل شود تا مردم با سهولت 
به ســامانه های قضایی دسترســی پیدا کنند. حتی قرار 
اســت تبادل اطلاعات قوه قضائیه از طریق مرکز ملی 

تبادل اطلاعات هم انجام شود.
ë  آیا تاکنون دســتگاه های اجرایی به پنجــره واحد ملی

خدمات دولت هوشمند متصل شده اند؟
برخــی دســتگاه ها از ســال های گذشــته به ســمت 
داشتن پنجره واحد دستگاه خود حرکت کرده اند و حتی 
میز خدمت الکترونیکی دارند که خدمات دستگاه خود 
را از آن طریق ارائه می دهند و دارای یکپارچگی هستند. 
این الگو هم اکنون توسعه داده شده تا تمام دستگاه ها 

به سمت داشتن پنجره واحد حرکت کنند. 
در این مدت با ابلاغ قانون بودجه از دستگاه ها دعوت 
کردیم برای اتصال به پنجره واحد، دســتگاه هایی که از 
قبل در این کار پیشــرو بودند و میز خدمت الکترونیکی 
داشــتند به پنجره واحد ملی خدمات دولت هوشمند 
متصل شوند و تاکنون سازمان امور مالیاتی، بنیاد شهید، 
کمیته امداد، سازمان بهزیســتی، سازمان مناطق آزاد، 
مخابرات، سازمان فناوری اطلاعات، تأمین اجتماعی، 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، سازمان اوقاف، وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، شهرداری اصفهان، شهرداری 
کرج، مرکز توسعه تجارت الکترونیکی و بیمه سلامت به 

این سامانه متصل شده اند.

گــروه اقتصــادی/ هزینــه ســاخت راه آهــن چابهــار - 
سرخس درکل به یک میلیارد دلار سرمایه احتیاج دارد 
در حالــی که مــا 70 میلیارد دلار از منابع ارزی کشــور را 
در شــرایط تحریمی برای ارز 4200 تومانی هدر دادیم. 
ایــن جملات تأمــل برانگیــز دکتــر علی ســعدوندی، 
اقتصاددان تنها گوشه ای از خسارت های تخصیص ارز 
200 تومانی است که بارها نسبت به این سیاست غلط 
هشدار داده بود. او در جایی دیگر از سخنانش می گوید 
اگــر ارز ترجیحی را اجرا نمی کردیم نــرخ ارز هم اکنون 
حدود 15 هزار تومان بود. این مدرس دانشگاه در ادامه 

زوایای دیگری از موضوع را مطرح می کند.
ë  اقتصــاد ایران چند بار تجربه ارز چند نرخی را داشــته

است؟
کــم و بیــش در گذشــته تجربــه ارز چنــد نرخــی را 
داشــته ایم اما متأســفانه در ســال 97 تجربه گذشته را 
تکــرار و طرح ارز ترجیحی یــا دلار ۴200 تومانی را اجرا 
کردیم. به نظر می رســد این بار درصــد منابع ارزی که 
هزینه شــد خیلی زیاد اســت به طوری که از سال 97 تا 
امسال حدود 70 میلیارد دلار منابع ارزی کشور به هدر 
رفته است. جالب است بدانید که برای ساخت راه آهن 
چابهار - ســرخس درکل به یک میلیارد دلار ســرمایه 
نیاز داریم تا این راه آهن را به بهره برداری برسانیم. لذا 
اگر این 70 میلیارد دلار فقط صرف زیرساخت شده بود 
کشور ایران اکنون وضع خیلی بهتری داشت. متأسفانه 

ما این سیاست نادرست را بارها در پیش گرفتیم.
توجیه سیاستگذار این بود که ما در شرایط تحریمی 
هســتیم و بایــد کالاهای اساســی را مدیریــت کنیم. آیا 

واقعاً انتخاب و جایگزین بهینه تری وجود نداشت؟
و  یکســان  را  ارز  قیمــت  می توانســتند   97 ســال 

یکنواخت کننــد. اگر ایــن اتفاق رخ مــی داد هیچ وقت 
با شــوک های اینچنینی مواجه نمی شدیم. این شوک 
درمانــی بارها و بارها در اقتصاد ما اتفاق افتاده اســت. 
قیمت ها را فیکس می کنیم و چاره ای نداریم بجز اینکه 
رهــا شــود و تا آنجا که بتوانیم منابــع را هدر می دهیم. 
چنین اتفاقاتی تا آنجا که بشود آثار منفی خود را به جا 

می گذارد .
ë  شــما فکر می کنید چند درصــد از اهدافی که بــرای ارز

4200 تومانی در نظر گرفته شده بود محقق شده است؟
به نظر من هیچ هدفی محقق نشــده اســت. البته 
باید طــور دیگری نگاه کنیم. اگر هــدف این بوده که به 
رانت خواران یک رانت جدیدی منتقل شود که به نفع 
احســن این قضیه صورت گرفته است. در طول تاریخ 
ایــران بــا توجه به شــرایط تحریم و شــرایط معیشــتی 
ســختی که مــردم دارنــد، این گونه 70 میلیــارد دلار به 
هدر دادن بی سابقه بوده است. البته سیاست ارز پاشی 
از قبــل از انقــلاب و از ابتدای دهــه 13۵0 تا امروز ادامه 
دارد و متأسفانه باز در بودجه سال 1۴01 روی این مسأله 

تأکید شده است.
ë  مخالفان حذف ارز 4200 تومانــی از تبعات تورمی آن

می گوینــد در حالی که طی ســه ســال اجــرای این طرح 
تورم های سنگینی بر اقتصاد ایران تحمیل شد.

بله، همینطور اســت. ارز ۴200 تومانی ســبب نشد 
که کالاهای اساسی با قیمت مناسب به مصرف کننده 
برســد، حتی برعکس این بوده اســت. یعنی شــاید به 
ندرت اتفاق افتاده باشــد اما در دو ســال گذشــته تورم 
کالاهای اساسی و کالاهای خوراکی نسبت به تورم سایر 
کالاها بیشــتر بود. مخالفان در توجیه می گویند: اگر ارز 
۴200 تومانی نداشــتیم در آن صورت قیمت کالاهای 

اساســی با نرخ آزاد بیشــتر بود اما اشکال سفسطی که 
این عزیزان می کنند این است که دقت نمی کنند اگر ارز 
۴200 تومانی نداشتیم احتمالاً اکنون قیمت ارز حدود 
10 تــا 1۵ هــزار تومان بود. در حالی کــه الان ما با تلاش 
زیــاد ارز را در حــدود 30 هزار تومان نگــه می داریم. ما 
سیاســتی را در پیش گرفتیم که منابع را به شــدت هدر 
دادیم. منابع بسیار گرانقدر و ارزشمند کشور متأسفانه 

به هدر رفت.
ë  علاوه بر تورم از منظر اقتصاد کلان این سیاســت چه

جنبه های دیگری از اقتصاد را متأثر کرد؟
ارز ۴200 تومانی ســبب شــد که منابــع ارزی صرف 
زیرساخت کشور نشود که اگر صرف احداث زیرساخت 
می شــد وضعیت خیلی متفاوت بــود یعنی اگر رابطه 
بودجــه ارزی از بودجه ریالی قطع می شــد و ما ســعی 
می کردیــم خدمت انجــام دهیم اتفاقــات دیگری رخ 
داده بــود. ما رابطه خوبی با چین داریم می توانســتیم 
پیمانــکار چینــی اســتخدام کنیــم و خریــد خدمــت از 
چیــن انجــام دهیم و بــرای مثــال بخش ریلــی، بنادر 
و فرودگاه هــای کشــور را توســعه دهیــم. بــا توجــه بــه 
وضعیت مناسب جمعیتی که امروز داریم و متأسفانه 
در آینده نخواهیم داشت، می توانست نقش عمده ای 
داشــته باشــد و اقتصاد کشور را به مســیر دیگری ببرد. 
متأســفانه همچــون ۵0 ســال گذشــته در ایــن زمینــه 
فرصت ســوزی بســیار جــدی صــورت گرفته اســت. از 
طرف دیگر چون رابطه ارز از بودجه ریالی قطع نشــده 
ســبب ایجاد تورم نیز شــد. هرچند کــه درآمد کمتری 
از محــل فــروش نفــت به بانــک مرکزی تحمیل شــد 
امــا از منابع صندوق توســعه ملی ایــن قضیه صورت 
گرفته اســت. از نظر عملکرد تورم در ۵0 ســال گذشته 

ما طولانی ترین دوره تورمی تاریخ بشــریت را داشتیم. 
اما باز در طی سه سال گذشته وضعیت به جای اینکه 
بهتر شود بدتر شده است. وضعیت می توانست خیلی 
متفاوت از امروز باشد اگر با درایت با مسأله درآمدهای 

ارزی مواجه شویم.
ë  علــم اقتصــاد تحلیــل و توجیــه علمی بــرای چنین

سیاست هایی دارد؟
بستگی به این دارد که جهت گیری اقتصاد کشور به 
کدام سمت باشد. متأسفانه ما از یک مکتب اقتصادی 
که اتفاقاً مکتب بومی نیز نبوده است و از خارج اقتباس 
کردیم، در سیاستگذاری اقتصادی کشور از آن تبعیت 
می کنیــم که تحت عنوان کرونی کپیتالیســم شــناخته 
می شــود. من ســرمایه خواری رفاقتی ترجمه کرده ام. 
در قالــب این مکتب مخرب فکری اتفاق کاملًا توجیه 
دارد. ایــن مکتب می گوید شــما می توانید تمام منابع 
کشــور را در اختیار رفقــای خود قرار دهید و متأســفانه 
ایــن قضیه به طور کامــل دربــاره ارز ۴200 تومانی اجرا 
شــد و صاحبنظران و رســانه ها نیز این اندازه مخالفت 
نکرده انــد. حتــی نیروهــای مخالــف دولت نیــز با این 
قضیه مخالفت جدی نداشتند یعنی کل جامعه این 
قضیه را پذیرفت که ما منابع آخرین سال های درآمد 
کشور را به هدر بدهیم و دیگر شاید تا چند ده سال دیگر 
و شــاید بیش از صد ســال دیگر فرصتی برای توســعه 
پیدا نکنیم. اما در پاســخ به ســؤال شــما باید بگویم از 
نظر علم اقتصادی که به فکر توســعه جامعه اســت، 
خیر قابل توجیه نیست. اما کرونی کپیتالیسم جهانی 
فکر می کند و می گوید این ارز را در اختیار هواداران خود 
قرار می دهم و آنها در اقصی نقاط دنیا بهترین زندگی 
را خواهند داشت. همینطور که ما هر بار که موج درآمد 

نفتی داریم یک قسمت هایی از دنیا آباد می شود. برای 
مثال در مــوج قبلی درآمدهای نفتی خیلی از افراد به 
دوبی و از آنجا به کالیفرنیای امریکا می رفتند. در موج 
اخیــر و در ارز ۴200 تومانــی کــه تخصیــص پیــدا کرد و 
رانــت پاشــی های متعــددی صــورت گرفــت، در واقع 
تعرفه گمرکی گذاشته می شود و ورود کالایی در جهت 
رانت پاشی متوقف می شود. کالایی را متوقف می کنند 
تا از کالاهایی که قبلًا وارد شــده بیشتر منتفع شوند. در 
نهایت این رانت پاشــی متوجه اســتانبول و دوبی شــد 
و بایــد تبریــک گفت که ایــن دو شــهر در قالب تحلیل 
سرمایه خارجی رفاقتی آباد شدند. اما متأسفانه مردم 

ایران بهای سنگینی برای این اتفاقات پرداختند.
ë  کنار گذاشتن ارز 4200 تومانی به نظرشما یک تصمیم

بود یا ضرورت؟
بهتر بــود 6 ماه پیش این کار را انجام می دادیم اما 
ندادیــم. وضعیت تا جایی رســید که بــه خاطر جنگ 
اوکراین قیمت تمام کالاهای اساسی افزایش پیدا کرده 

است و این یعنی چاره دیگری نداشتیم.
بهتر بود ارز ترجیحی زمانی حذف می شــد که نرخ 
دلار در حــال نزول بود یعنی در آبان و آذر ســال 1۴00. 
اصــولاً در شــرایط ثبــات اقتصــاد کلان بهتــر می تــوان 
جراحی انجام داد. برای اجرای سیاست های کلان باید 
اول یــک ثباتی در اقتصاد به وجــود آورد بعد این نوع 
جراحی ها را انجام داد. در زمینه سیاست های جبرانی 
هــم بایــد بگویم مــا در دنیا مباحث بســیارعمیقی در 
ایــن زمینــه داریم و هم در کشــور خود بخوبــی یک بار 
هدفمنــدی یارانه هــا را انجــام دادیــم کــه آن زمان به 
صورت یکســان بین همه تقسیم شده است و در عین 

حال تجربه موفق بود.

فناوری


